

PROFESOR WŁADYSŁAW KUCZEWSKI - PIERWSZY REKTOR  
POLITECHNIKI ŚLĄSKIEJ

Władysław Kuczewski urodził się w Bobrujsku 27 kwietnia 1887 roku. Ukończył, wyróżniony złotym medalem, Gimnazjum Klasyczne w Wilnie, a następnie podjął studia na wydziale metalurgicznym Instytutu Politechnicznego w Petersburgu, prowadzonym przez światowej sławy akademika profesora M.A. Pawłowa. Po ukończeniu studiów w czasie I wojny światowej pracował w hutach żelaza Ukrainy w miastach Juzowka i Jenskijewo. Do Polski powrócił w roku 1921. W okresie międzywojennym pracował w hutach żelaza na Śląsku i w Generalnej Dyrekcji Hut. Był założycielem Stowarzyszenia Hutników Polskich oraz założycielem i redaktorem naczelnym czasopisma "Hutnik". W roku 1939 został powołany na profesora zwyczajnego Akademii Górniczej w Krakowie i kierownika Katedry Metalurgii Surówki. Okres II wojny światowej spędził w Tomsku (ZSRR) pracując społecznie na rzecz czasowo mieszkających tam Poleków. Po II wojnie działał jako polityk, organizator i uczyony. Był posłem Krajowej Rady Narodowej i Sejmu Ustawodawczego. Zorganizował w 1945 roku od podstaw pierwszą polską uczelnię na Ziemiach Odzyskanych - Politechnikę Śląską w Gliwicach. Był jej pierwszym rektorem. Następnie kierował Wyższą Szkołą Inżynierską w Katowicach i organizował Katedrę Metalurgii w Politechnice Częstochowskiej. Wydał liczne, niekiedy szeroko dyskutowane publikacje naukowe i wiele książek z zakresu wielkopiecownictwa.

Profesor Władysław Kuczewski, organizator Politechniki Śląskiej, wyróżniony najwyższymi odznaczeniami państwowymi, był uczestnikiem i współtwórcą historii naszego kraju.

ПРОФЕССОР ВЛАДИСЛАВ КУЧЕВСКИ - ПЕРВЫЙ РЕКТОР  
СИЛЕЗСКОГО ПОЛИТЕХНИЧЕСКОГО ИНСТИТУТА

Владислав Кучевски родился 27 апреля 1887 года в Бобруйске. Скончил с золотой медалью Классическую гимназию в Вильнюсе, а затем учился на металлургическом факультете Петербургского политехнического института, которым руководил мировой славы академик профессор М.А. Павлов. После окончания вуза во время VI Мировой войны работал на металлургических заводах Украины в городах Юзовка и Енакиево. В Польшу вернулся в 1921 году. В междувоенный период работал на металлургических заводах в Силезии и в Генеральной дире-

кдии металлургических заводов. Был основателем Союза польских металлургов а также основателем и главным редактором журнала "Хутник". В 1939 году был назначен чрезвычайным профессором Горной академии в Кракове и заведующим кафедры металлургии чугуна. Время Второй мировой войны провел в Томске (СССР) занимаясь общественной деятельностью и проблемами поляков временно там проживавших.

После Второй мировой войны занимался организаторской и политической работой и научной деятельностью. Был посланником Краевой Рады Народовой и депутатом Законодательного Сейма.

Организовал в 1945 году первый польский вуз на воссоединенных землях - Силезский политехнический институт в Гливицах. Был первым ректором этого вуза. Потом руководил Высшей инженерской школой в Катовицах и организовал кафедру металлургии в Ченстоховском политехническом институте.

Издal много научных трудов и ряд книг в области доменных печей. Профессор Владислав Кучевски участник и соавтор истории нашей страны, основатель Силезского политехнического института был награжден самыми высокими государственными наградами.

PROFESSOR WŁADYSŁAW KUCZEWSKI - THE FIRST  
RECTOR OF THE SILESIA TECHNICAL UNIVERSITY

Władysław Kuczewski was born in Bobrujsk on 27 th April 1887. He was graduated at the Classical Grammar School in Wilno and he was swarded the first prize. Then he continued his studies at the Faculty of Metallurgy Polytechnical Institute in Peteraborough where the world famous scientist M.A. Pawłow was the Dean. After completing his studies he worked at steelworks in Juzowka and Jenskijewo in Ukraine during the First World War. He came back to Poland in 1921. Between the two World Wars he worked in steelworks in Silesia and in the General Management of the Polish Steelin-  
dustry. He was the founder of the Association of Polish Metallurgists as well as the founder and publisher of "Hutnik" periedic. In 1939 he became the Professor of Mining Accedemy in Cracow and he was also the Head of the Ghsir of Iron Metallurgy. He was in Tomsk (USSR) during the Secend World War where he worked for the Polish people who lived there temporarily. After the II War he was a politician, orgnizer and scientist. He was a Deputy of the National Peoples Council and Constituent Assembly. He organized the first Polish Technical University on the Regained Territories - the Silesian Technical university in 1945. He was also the first Rector. Then he worked for the Technical Engineering College in Katowice and also organized the Metallurgical Department at Technical University in Częstochowa. He published many books and other publicotions on blast - furnaces.

Professor Władysław Kuczewski who was the founder of the Silesian Technical University had got many highest awards. He contributed in creating the history of our country.